
اقتصادی
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کارشناسان تحلیل کردند؛

گروه اقتصادی - نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی با تصویب لایحه اصلاح 
قانون پولی و بانکی کشــور مقرر کردند که 
واحــد پول ایــران از ریال به تومان )برابر با 

۱۰۰ قران( تغییر کند
البته قرار اســت که روند تبدیل واحد 
پولی به صورت تدریجی اجرا شود؛ بر این 
اساس، در دو سال ترتیبات اجرای این طرح 
فراهم شده و سه سال نیز دوره گذار خواهد 
بود که در این دوره هر دو واحد پولی )ریال 
و تومان( به صورت همزمان اعتبار خواهند 

داشت.
حذف چهار صفــر، هیچ تاثیر 

تورمی ندارد
»میثم رادپور« درباره حذف چهار صفر 
از پول ملی گفت: حذف چهار صفر به دلیل 
اینکه تغییــری در ارزش پول و کالا ایجاد 
نمی کند یک طرح خنثی به شــمار می رود، 
بنابراین، اجــرای این طرح نمی تواند تاثیر 
بزرگی بر متغیرهای اقتصادی کشور داشته 

باشد.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه 
حذف چهار صفر هیچ تاثیر تورمی واقعی 
نــدارد، افزود: با حذف چهــار صفر هیچ 
تغییــری در ارزش پول و یا کالاها رخ نمی 
دهد بنابراین نمی توان انتظار تورمی داشته 

باشیم.

وی دربــاره تاثیر روانــی اجرای این 
طرح، اظهار داشت: حتی به نظر می رسد که 
در بخــش »مالی-رفتاری« و روانی نیز این 
طرح تاثیری نداشــته باشد و شاهد تغییری 
در قیمت ها نخواهیم بود.این کارشــناس 
اقتصــادی به جنبه های مثبــت اجرای این 
طرح اشاره کرد و گفت: از مزیت های حذف 
چهــار صفر، تســهیل فعالیت های مربوط 
به حسابداری اســت که باعث روان شدن 
اعداد می شود.رادپور با بیان اینکه تاثیر دیگر 
اجرای این طرح، کاهش هزینه های چاپ 

و انتشار اسکناس و سکوک است، گفت: به 
دلیل بالا رفتن قیمت ها و تورم، اسکناس ها 
و ســکه های موجود فاقد ارزش چندانی 
بوده و به همین دلیل به تعداد زیاد باید چاپ 
شــوند که این موضوع، هزینه زیادی را به 
کشور تحمیل می کند. وی خاطر نشان کرد: 
همچنین با ضرب ســکه به جای اسکناس، 
هزینه انتشار، نگهداری و امحای اسکناس 

را نیز کاهش داد.
تاثیر روانی در تقویت پول ملی

تبدیل واحــد پولی از ریال به تومان، 

در واقعیت تاثیر چندانی بر ارزش پول ملی 
نخواهد داشــت، زیرا ارزش آن تغییر نمی 
کند.اما این اقــدام می تواند در کوتاه مدت 
از نظر روانی تاثیر مثبتی داشته باشد؛ اکنون 
هر یورو حدود ۱۷ هزار تومان ارزش دارد، 
امــا در واحد پولــی جدید ارزش فعلی هر 
یورو معادل ۱۷ تومان می شــود.رییس کل 
بانک مرکزی نیــز در این باره گفت: حفظ 
حیثیت ظاهری پول ملی بسیار مهم است. 
در حــال حاضر پول ملی بــا دلار و یورو 
بسیار اختلاف دارد و رابطه پول ملی با دلار  

۰.۰۰۰۰۰۶ است که رابطه بسیار ضعیفی در 
دنیا محســوب می شود.به نظر کارشناسان، 
تبدیــل واحد پولی این فرصت را در اختیار 
نظام پولی و اقتصادی کشــور قرار می دهد 
که به تدریج ســاختارهای واقعی اقتصادی 

کشور نیز سامان یافته و تقویت شود.
كاهش هزینه ضــرب، چاپ و 

امحای پول
بارها شنیده شده است که برخی افراد، 
اقدام به جمع آوری سکه های رایج از بازار 
و ذوب آن کــرده اند که دلیل آن ارزش ذاتی 

بالای سکه، نسبت به رقم درج شده در روی 
آن است.در واقع، ضرب برخی سکه اکنون 
به زیان اقتصاد کشور بوده و هزینه بالایی را 
تحمیل می کند؛ در عمل نیز مردم کمتر از آن 
ســکه ها در مبادلات مالی خود استفاده می 
کنند.بر اساس گزارشی که رییس کل اسبق 
بانک مرکزی ارایه کرد: اگر بخواهیم ریال را 
ضرب کنیم برای تهیه یک ریال و تامین نیکل 

آن باید ۳۵ ریال هزینه کنیم.
به گفته محمود بهمنی، هزینه هایی که 
برای چاپ و ضرب پول های خرد در کشور 

صورت می گیرد بسیار بیشتر از ارزش واحد 
پولی اســت که در مبادلات به کار می رود؛ 
امروز برای چاپ اسکناس های ۱۰۰ تومانی 
و ۲۰۰ تومانی و ۵۰۰ تومانی باید بسیار هزینه 
کنیم.بر اســاس گزارش ها، هشت میلیارد 
اســکناس در کشور موجود است که از این 
میزان پنج میلیارد مربوط به اسکناس های زیر 
دو هزار تومان می شود.با حذف چهار صفر 
قرار است که سکه های یک تومانی جدید 
جایگزین اسکناس یک هزار تومانی و سکه 
دو تومانی جدید جایگزین اسکناس های دو 

هزار تومانی فعلی شود.
همچنین سالانه هزینه زیادی صرف 
امحای اســکناس های فرسوده و مستهلک 
قدیمی و چاپ اســکناس های جدید می 
شــود به طوری که  همتی، رییس کل بانک 
مرکزی از هزینه ۴۰۰ میلیارد تومانی امحای 
آنها خبر مــی دهددر صورت حذف چهار 
صفر و کوچک شــدن رقم هــا، با توجه به 
ماندگاری بیشــتر سکه، در صورت ضرب 
سکه به جای اســکناس های خرد می توان 

هزینه امحای اسکناس را کاهش داد.
تسهیل امور حسابداری

کاهش پی در پی ارزش پولی ملی در 
سال های گذشــته و قرار گرفتن صفرهای 
متعدد جلوی ردیف های بودجه و هزینه در 
دفاتر حسابداری، از گلایه های فعالان رسته 
حسابداری است.وجود صفرهای متعدد و 
طولانی شــدن رقم های مربوط به بودجه 
بخش های مختلف گاهــی اوقات باعث 
اشــتباه نیز شــده است.کارشناسان متعقد 
هســتند حذف چهار صفرگام بزرگی برای 
اصلاح این روند و تسهیل امور حسابداری 
است.رادپور، کارشناس اقتصادی در این باره 
می گویــد: از مهم ترین مزیت های حذف 
چهار صفر، تســهیل فعالیت های مربوط به 
حسابداری است که باعث رند و روان شدن 

اعداد می شود.

رادپــور، كارشــناس اقتصــادی در ایــن بــاره می گویــد: از مهــم ترین مزیت هــای حذف چهــار صفر، 
تســهیل فعالیت هــای مربــوط بــه حســابداری اســت كه باعــث رنــد و روان شــدن اعداد می شــود.

طرح حذف چهار صفر از پول ملی برای سال های طولانی بلاتکلیف باقی مانده بود که به نظر کارشناسان، اجرای آن مزایایی مانند 
تقویت موقت و روانی پول ملی، کاهش هزینه ضرب، چاپ و امحای پول و تسهیل امور حسابداری را به همراه خواهد داشت.

سه دستاورد حذف ۴ صفر 
از پول ملی برای اقتصاد ایران

گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد گفت: 
طبق مصوبه شــورایعالی بــورس به دلیل 
ازدحــام در دفاتر پیشــخوان دولت، احراز 
هویت تمامی افرادی کــه می خواهند کد 
بورســی دریافــت کنند، به صــورت غیر 

حضوری و الکترونیکی انجام می شود.
فرهاد دژپسند در حاشیه شورای عالی 
بورس گفت: طبق مصوبه های شورایعالی 
بــورس ، تمام مراجعــات حضوری برای 
احراز هویت به دفاتر پیشــخوان دولت به 
دلیــل رعایت عدم فاصله گذاری اجتماعی 

لغو می شــود.وی ادامه داد: به دلیل ازدحام 
و شــلوغی زیاد در دفاتر پیشخوان دولت؛ 
مصوب شــد تا احراز هویت تمامی افرادی 
که می خواهند کد بورسی دریافت کنند، به 
صورت غیرحضوری و الکترونیکی انجام 
شود.دژپسند گفت: مصوبه دومی که امروز 
در شــورای عالی بورس به تصویب رسید، 
ایــن بود که هرگونه نقــل و انتقال وکالتی 
ســهام عدالت ممنوع است و این مصوبه به 
سازمان اسناد کشور هم ابلاغ شده تا آنها هم، 
به تمام شهرســتان ها و استان ها ابلاغ کنند. 

وزیر اقتصاد و دارایی در خصوص اختلال 
نرم افزاری بورس هم گفت: به سرعت این 
مشکل حل شد و جای نگرانی نیست. وی 
در خصوص تکانه های شدید بازار بورس 
هم گفت: بــازار بورس در مقابل بازارهای 
دیگر یک بازار ریســکی اســت و ما بارها 
توصیه کردیم تا کسانی که تازه وارد هستند، 

حتماً با مشاوره به سراغ معامله بروند.
وزیر اقتصــاد و دارایی افــزود: اگر 
کســی تخصص لازم را در این رابطه ندارد 
می توانــد از کارگزاری ها کمک بگیرد؛ چرا 

کــه در خرید و فــروش و معاملات آن کار 
بسیار حساسی است و مثل معاملات دیگری 
نیست که فوراً به نتیجه خاص برسد.وی در 
پایان گفت: نتیجه گیری در بازار ســرمایه 
نیازمند یک دوره زمانی اســت و این بازار 

افت و خیز زیاد دارد.

گروه اقتصادی - رئیس مرکز بهبود 
فضای کسب و کار وزارت اقتصاد گفت: اخذ 
مالیات نقل و انتقال املاک مسکونی در سراسر 
کشور برخط شده است و به این ترتیب این 
فرایند از ۳۰ روز به ۲ ســاعت کاهش یافت.
علی فیــروزی در مورد مالیات نقل و انتقال 
املاک، اظهار داشــت: پارسال در مرداد ماه، 
موضوع انتقال مالیات نقل و انتقال املاک در 
دفاتر اســناد رسمی از طریق صدور گواهی 
الکترونیکی برخط به صورت پایلوت از شهر 

تهران آغاز شد و بعد این طرح به کلانشهرها 
و اســتان ها گسترش یافت.رئیس مرکز ملی 
مطالعات و پایش بهبود فضای محیط کسب 
و کار وزارت اقتصــاد و دارایی افزود: از چند 
روز پیــش، نرم افزار مربوطه برای تمام دفاتر 
اســناد رسمی در سراسر کشور باز شد و هم 
اکنون تمام اقدامــات مربوط به مالیات نقل 
و انتقال املاک مســکونی بدون مراجعه به 
سازمان امور مالیاتی انجام می شود.وی ادامه 
داد: این موضوع موجب شده حجم بزرگی 

از مراجعه مردم به ســازمان امور مالیاتی کم 
شود. فرایند مالیات نقل و انتقال املاک قبلًا 
در تهران بــه صورت میانگین ۳۰ روز طول 
می کشید که الان این روند به ۲ ساعت کاهش 
یافته است که همه کارها در دفتر اسناد رسمی 
انجام می شــود و دیگر نیازی به مراجعه به 
ســازمان امور مالیاتی نیست.فیروزی افزود: 
این طرح فقط در مورد املاک مسکونی است 
و دوستان در حال تلاش هستند که این طرح 
روی املاک تجاری نیز اجرا شــود و در حال 

آماده سازی زیرساختها هستند. این آیتم روی 
نماگر ثبت مالکیت بانک جهانی اثر می گذارد 
و همچنین عدم حضور مردم در سازمان امور 
مالیاتی، کاهش ادراک فساد نسبت به سازمان 

امور مالیاتی را در پی خواهد داشت.

گروه اقتصادی - مدیرعامل سازمان 
بنــادر و دریانوردی، تکمیــل دو پروژه فاز 
ســوم پایانه کانتینری و اسکله های نفتی را 
به عنوان اهداف اصلی سال جهش تولید در 

بندر شهید رجایی اعلام کرد.محمد راستاد 
در بازدید از پروژه های بندر شــهید رجایی 
گفت: تکمیل دو پروژه مهم فاز سوم پایانه 
کانتینری و اســکله های نفتی بندر شــهید 
رجایی به عنوان دو هدف اصلی سال جهش 

تولید در این بندر محسوب می شوند.
وی ادامــه داد: در این بازدید آخرین 
وضعیت و روند اجرای این پروژه ها بررسی 
شــد تا در صورت نیاز جهت رفع موانع و 
مشکلات آنها اقدامات لازم صورت گیرد.

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی افزود: 
فاز ســوم توسعه پایانه کانتینری بندر شهید 
رجایی با وضعیت خوب کارگاه بر اســاس 
زمانبندی تعیین شــده در حال اجراست و 
پیش بینی می کنیم تا پیش از پایان سال جاری 
در این فاز ۹۰۰ متر اســکله و پس کرانه به 

بهره برداری برسد.
راستاد تصریح کرد: پروژه اسکله های 
نفتی نیز با تلاش خوبی در حال اجراست و 
در بازه زمانی تعیین شــده طی سال جاری 

تکمیل خواهند شــد.وی گفت: به واسطه 
اجــرای این دو پروژه مهــم تحول جدی 
در ظرفیت بندر شــهید رجایــی در زمینه 
فعالیت هــای تخلیــه و بارگیری کانتینری 
و نفتی را شــاهد خواهیم بود. معاون وزیر 
راه و شهرســازی در ادامه به تعامل خوب 
سازمان بنادر و دریانوردی و شرکت راه آهن 
برای توســعه حمل و نقل چند وجهی در 
بندر شهید رجایی اشاره کرد و بیان داشت: 
با این تعامل خوب میزان حمل و نقل کالا و 

محموله ها از طریق ریل در بندر شهید رجایی 
افزایش یافته و موجب ارتباط بدون واسطه 
حمل و نقل دریایی و ریلی شــده اســت.
راستاد خاطرنشان کرد: دو مجموعه سازمان 
بنادر و دریانوردی و شــرکت راه آهن، عزم 
و اراده جدی برای توســعه این تعاملات و 
همکاری هــا را دارنــد و در حال حاضر بر 
روی حمل و نقل کالاهای اساســی تمرکز 
شده و به مرور در راستای سیاست های کلان 
کشور تلاش می کنیم، حمل و نقل ریلی سهم 

حداکثری را در جابجایی کالا در بندر شهید 
رجایی داشته باشد.

تخلیه و بارگیری ۵.۸ میلیون تن 
كالا طی ۴۵ روز نخست سال جار ی در 

بندر شهید رجایی
مدیــرکل بنادر و دریانوردی اســتان 
هرمــزگان نیز در این بازدیــد ضمن ارائه 
گزارشــی از فعالیت ها و اقدامات مجموعه 
بنادر استان از ابتدای سال ۹۹ تاکنون، اظهار 
داشــت: طی ۴۵ روز نخســت سال جاری 
۵.۸ میلیون تن کالا در بندر شــهید رجایی 
تخلیه و بارگیری و جابجا شــده است. اله 
مراد عفیفی پور افــزود: بخش عمده ای از 
ایــن کالاها صادراتی و بالــغ بر ۵۰۰ هزار 

تن نیز شــامل کالاهای اساسی بوده است 
و همچنین با همکاری دو مجموعه بنادر و 
گمرک، رکورد خوبی در ترخیص کالاهای 
بهداشتی با توجه به نیاز امروز کشور در بندر 

شهید رجایی به ثبت رسیده است. 
وی خاطرنشان کرد: تمامی پروژه ها 
و فعالیت ها و عملیات های مختلف تخلیه 
و بارگیری و ترخیص کالا در بندر شــهید 
رجایی با رعایت پروتکل های بهداشــتی 
ادامــه دارد تا اهداف ســال جهش تولید را 
محقق کنیم.راســتاد از بخش های مختلف 
بندر شــهید رجایی بندرعبــاس بازدید و 
از نزدیــک در جریــان آخریــن وضعیت 
پروژه های این بندر قرار گرفت.مدیر عامل 

سازمان بنادر و دریانوردی با حضور در فاز 
سوم طرح توسعه بندر شهید رجایی ، پروژه 
Access cont درب شمالی بندر، اسکله 
در حال ســاخت نفتی بندر خلیج فارس و 
چندین پروژه توسعه ای و سرمایه ای ضمن 
اســتماع گزارش مدیر کل بنادر هرمزگان، 
مشــاورین و پیمانکاران از آخرین اقدامات 

و پیشرفت های حاصله مطلع شد. 
ارزیابی روند تخلیه کالاهای اساسی و 
بررسی اقدامات صورت گرفته در راستای 
توسعه حمل و نقل چند وجهی در بزرگترین 
بنــدر تجاری و بازرگانی کشــور از دیگر 
اهداف ســفر معاون وزیر راه و شهرسازی 

به هرمزگان بود.

تمام احراز هویت های دریافت کدبورسی غیرحضوری
 انجام می شود

اخذ برخط مالیات نقل و انتقال ملک در سراسر کشور؛ فرایند 
۲ ساعته شد

تکمیل دو پروژه فاز سوم پایانه کانتینری و اسکله های نفتی

وزیر اقتصاد :

رئیس مرکز بهبود فضای کسب و کار :

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی اعلام کرد:

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان  گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا، کالاهای بهداشتی در بازه زمانی کمتر از ۳ روز با همکاری گمرک و سایر دستگاه های از بندر شهیدرجایی ترخیص می شود.

گروه اقتصــادی - وزیر صمت 
گفت: در ســال ۹۹ برای افزایش تیراژ 
تولیــد برنامه ریــزی شــده و بر روی 

قیمت گذاری نیز نظارت خواهیم کرد
رضا رحمانی در خصوص جلسه 
با کمیســیون تولید ملی مجلس، گفت: 
در این جلســه آثار اقتصــادی کرونا و 
برنامه های ســال ۱۳۹۹) ســال جهش 
تولید( مورد بررســی قرار گرفت و ما 
نیــز برنامه های خود را در این حوزه ها 
برای نمایندگان محترم توضیح و شرح 

دادیم.
وی بــا بیان اینکــه برای کمک به 
کســب و کارها در شــرایط پساکرونا 

مجموعــه ای از اقدامــات باید انجام 
شود، گفت: کمک های جبرانی دولت 
به واحدهای تولیدی و کسب و کارهای 
آسیب دیده از جمله برنامه ها و اقداماتی 
اســت که در دســتور کار برای اجرا و 

پیگیری است.
بسیج همه منابع و امکانات کشور 

برای تولید
وزیــر صنعت، معدن و تجارت با 
اعلام اینکه راه حل اصلی مشــکلات، 
توجه به حوزه تولید است، اضافه کرد: 
تولید باید در اولویت قرار بگیرد و همه 
منابع و امکانات کشور برای تولید بسیج 

شوند.

رحمانی با یادآوری اینکه کشــور 
دارای ظرفیت هــای خوبــی در حوزه 
تولید اســت، گفت: برخی بخش ها از 
جمله معدن، مسکن و.. پیشران و موتور 
تولید هستند که می توانند بخش عمده 

ای از نیازها را تأمین و برطرف کنند.
وی تامیــن مالــی و ســرمایه در 
گردش واحدهــای تولیدی را نکته ای 
مهــم و حائز اهمیــت در تحقق جهش 
تولید دانســت و افزود: با پیگیری های 
انجام شــده باید این مهم تحقق یابد و 
در این راســتا به دنبال روش های نوین 
تامین مالی مانند استفاده از بازار سرمایه 

نیز هستیم.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
ادامــه داد: در برخــی حوزه هــا مانند 
خــودرو، لــوازم خانگی و پوشــاک 
ظرفیت هــای خوبی داریم و هر چقدر 
کــه تولید را در این حــوزه ها افزایش 
بدهیم، بازار مصرف لازم را داریم و می 

توانیم به صادرات هم نگاه کنیم.
اعلام آمادگی واحدهای تولیدی، 
مدیــران و کارگران برای تحقق جهش 

تولید
رحمانــی بــا اعــلام آمادگــی 
واحدهــای تولیدی، مدیران و کارگران 
حوزه تولید برای تحقق شــعار جهش 
تولیــد، تصریح کرد: تامیــن مواد اولیه 

مــورد نیاز واحدهای تولیدی کشــور 
موضوع مهمی اســت که در دستور کار 
قرار دارد و تامین مالی نیز اولویت مهم 
دیگری به شــمار می رود. در کنار همه 
اینها به دنبال تســهیل امور و رفع موانع 
پیــش روی تولیدکنندگان کشــور نیز 

هستیم.
وی در ادامه سخنان خود تصریح 
کرد: در هر رشــته ای از صنعت و معدن 
امکانش باشــد جهش تولید را پیگیری 
مــی کنیم، با توجه به اینکه ظرفیت های 
خوبی ســال گذشته )سال رونق تولید( 
ایجاد شــده است امسال می توانیم این 

ظرفیت ها را شکوفاتر و فعال تر کنیم.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
در خصــوص خودرو، نیــز بیان کرد: 
قیمت گذاری خودرو بر اساس ضوابط 
و مقررات انجام می شــود و فعلًا قیمتی 

برای سال ۱۳۹۹ تعیین نشده است.
افزایشــی در  پارســال  البتــه   
قیمــت خودرو در کارخانه نداشــتیم، 
اما بــازار خودرو تلاطــم های زیادی 
داشــته اســت و امســال نیــز بــرای 
افزایش تیراژ تولید برنامه ریزی شــده 
اســت و بــر روی قیمت گــذاری نیز 
نظــارت می کنیم تا قیمت هــا معقول 
 و منصفانــه باشــد و اجحافــی بــر 

مصرف کنندگان وارد نشود.

گروه اقتصادی - اله مراد عفیفی پور 
در مورد تســریع در روند تخلیه و بارگیری 

کالاهای اساسی از ســوی سازمان بنادر و 
دریانوردی، اظهار کرد: تسریع در ترخیص 

و خروج کالاهای بهداشتی با توجه به شیوع 
ویروس کرونا در دستور کار سازمان بنادر و 
دریانوردی قرار گرفته و تا به امروز در بازه 
زمانی کمتــر از ۳ روز با همکاری گمرک 
و سایر دستگاه های مربوطه، کالاها از بندر 

شهیدرجایی ترخیص می شوند.
وی با اشاره به اینکه کالاهای اساسی 
پس از تخلیه از کشــتی، در کمتر از یک ماه 
از بندرشــهیدرجایی ترخیص، خارج و به 

سوی مقاصد حمل جابجا می شود، تصریح 
کرد: بنادر اولویت اقتصادی کشور هستند 
و رونق اقتصادی ایران بســتگی به فعالیت 
شــبانه روزی بنادر دارد، از همان روزهای 
ابتدایی شیوع ویروس کرونا پروتکل های 
ســتاد ملــی مقابله بــا کرونا بــه همراه 
پروتکل های بین المللی مربوط به قرنطینه و 
بازرسی کشتی ها در دستور کار قرار گرفت 
و خوشبختانه هیچ یک از فعالیت های بنادر 

در این برهه زمانی متوقف نشده است و به 
صورت شبانه روزی خدمات رسانی انجام 

می شود.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان 
افــزود: تاکنــون هیچ آلودگــی مربوط به 
ویروس کرونا از مبدا بنادر هرمزگان گزارش 

نشــده است و با تدابیر لحاظ شده کمترین 
تاثیرپذیری را در حوزه عملیاتی داشته ایم.

عفیفی پور درباره ضرورت توســعه 
حمل ونقل چند وجهی بیان کرد: باید از تمام 
شقوق حمل و نقل به ویژه حمل و نقل ریلی 
استفاده کنیم تا کالاهای صادارتی و وارداتی 
را با هزینه کمتر و ســرعت بیشــتر جابجا 
کنیم و در این راستا نیز شاهد آلودگی های 
زیست محیطی کمتر باشیم، به همین دلیل 

نیز اســتفاده از حمل و نقل ترکیبی یکی از 
اولویت های ما است.

وی ادامــه داد: مزایــای حمل ونقل 
ترکیبی در کشور ما مورد توجه قرار گرفته 
است و خوشبختانه صاحبان کالا و متولیان 
حمل ونقل عملکــرد موفقی در این زمینه 
داشته اند و خوشحال هستیم که از این مسیر 
می توانیم به توسعه بازار و کاهش هزینه های 

تمام شده مصرفی مردم کمک کنیم.

وزیر صمت:

تولید خودرو افزایش می یابد

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان خبرداد:

ترخیص کالاهای بهداشتی از بنادر هرمزگان در کمتر از ٣ روز

مزایــای حمل ونقل تركیبی در كشــور ما مورد توجه قرار گرفته اســت 
و خوشــبختانه صاحبان كالا و متولیان حمل ونقــل عملکرد موفقی در 
این زمینه داشــته اند و خوشحال هســتیم كه از این مسیر می توانیم به 
توســعه بازار و كاهش هزینه های تمام شــده مصرفی مردم كمک كنیم.

گروه اقتصادی - معاون مســکن و 
ســاختمان وزارت راه و شهرسازی با بیان 
اینکــه ســالانه ۹۰۰ تا ۹۵۰ هزار مســکن 
نیاز ســالانه کشور اســت، گفت: سالانه 
۶۰۰ هزار مســکن کمبــود داریم.محمود 
محمودزاده افزود: به طور میانگین در هفت 
سال گذشته شهرداری ها ۳۰۰ تا ۳۲۰ هزار 
پروانه ساختمانی صادر کرده اند که مشخص 
نیست چه تعداد از آنها ساخته شده است.وی 
گفت: تعداد معاملات مسکن در دو ماه اخیر 
نزدیک به صفر بوده اســت اما تورم مسکن 
ماهانه حدود دو درصد اســت.محمودزاده 
افزود: در طرح اقدام ملی مسکن قرار است 
۴۰۰ هزار واحد مســکونی ساخته شود که 
صد هزار واحد در بافت های فرسوده پیش 
بینی شده است.وی گفت: اراضی مورد نیاز 
۳۰۰ هزار واحد دیگر مشخص شده است 
و مراحل ۲۳۰ هزار واحد از این تعداد ۱۵ تا 

۹۶ درصد پیشرفت داشته اند.
معاون مسکن و ســاختمان وزارت 

راه و شهرسازی افزود: نخستین واحدهای 
مســکونی این طرح اواخــر خرداد به بهره 
برداری می رســد. محمــودزاده گفت: در 
مجموع طرح اقدام ملی مســکن ۳۰ تا ۳۵ 
درصد پیشــرفت پروژه ای دارد.وی افزود: 
در دو ســال گذشته در شــهرهای جدید 
یکصد مدرســه و ده ها مسجد، کلانتری و 
مکان ورزشــی ســاخته ایم در صورتی که 
ایــن کار وظیفه وزارت راه و شهرســازی 
نیست.محمودزاده افزود: تعداد واحدهای 
مســکونی کشور ۲۶ میلیون است در حالی 
کــه تعداد خانوار ســه تا چهــار میلیون از 
واحدهای مســکونی کمتر است اما کمبود 
مسکن در بخشی است که توان خرید برای 
آنها وجــود دارد.وی گفت: ۲۰ درصد کل 
پروانه های صادره ســاختمان در محدوده 
بافت های فرسوده اســت در حالی که این 
بافت پنج درصد بافت شهر تهران را شامل 
می شود و نشان می دهد استقبال مردم برای 
ساخت و ساز در بافت های فرسوده خوب 

بوده است.معاون مسکن و ساختمان وزارت 
راه و شهرســازی با بیان اینکه سیاست های 
ســاختمان در بافت هــای فرســوده جزو 
الزامات است، افزود: با راه اندازی سامانه ای 
در وزارت راه و شهرسازی از امسال سازمان 
امــور مالیاتــی امکان دریافــت مالیات از 
خانه های خالی را با اولویت شهرهای بزرگ 
دارد.محمودزاده با بیان اینکه تفاهمنامه ای 
در آذر گذشته با وزارت آموزش و پرورش 
برای ساخت ۱۷۰ هزار واحد مسکونی برای 
فرهنگیان امضــا کردیم گفت: از این تعداد 
عملیات اجرایی ۱۴ هزار و ۵۶۴ واحد آغاز 
شده است. وی افزود: البته دولت تسهیلگر 
اســت و اگر آورده متقاضیان به موقع نباشد 

کار با تأخیر انجام می شود.
محمودزاده گفت: دو نوع تسهیلات 
برای واحدهای مسکونی آموزش و پرورش 
شــامل تســهیلات ۱۰۰ میلیون تومانی و 
تسهیلاتی که دوره بازپرداخت آن پنج ساله 
با سود ۱۲ درصد و مبلغ احتمالی ۴۰ میلیون 

تومان اســت پرداخت می شود.وی افزود: 
زمــان اجرای طرح مســکن فرهنگیان ۱۸ 
ماه پیش بینی شــده است. معاون مسکن و 
ســاختمان وزارت راه و شهرسازی گفت: 
زمین های آن نیز به صورت اجاره ۹۹ ساله یا 
فروش اقساطی تأمین می شود. محمودزاده 
افزود: برنامه ریزی برای ساخت ۲۰۰ هزار 
واحد مســکونی نیز برای دهک های اول تا 
ســوم با کمترین هزینه اولیه در حال انجام 
است که ۱۳۵ هزار واحد آن برای خانوارهای 
تحت پوشش کمیته امداد است.وی گفت: 
با توجه به اینکه بر اســاس مصوبه شورای 
عالی مسکن، بانک ها موظفند ۲۰ درصد از 
سقف تســهیلات خود را به حوزه مسکن 
اختصاص دهنــد اما این عدد چهار درصد 
تســهیلات بانکی را شــامل شــده است.
محمــودزاده با بیان این که دو میلیون واحد 
مسکونی در کشور داریم که خرابه است و 
قابل سکونت نیســت افزود: از ۵۰۰ هزار 
واحد مســکونی طرح مسکن مهر ۶۰ هزار 

واحد مسکونی باقی مانده است.
صدیق بدری ســخنگوی کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اسلامی نیز در این 
برنامه گفت: کمبود مسکن را بارها به دولت 
اعلام کردیم اما در دولت گوش شــنوایی 
در این زمینه وجود نداشــت.وی افزود: در 
شــش سال گذشته سه و نیم میلیون کمبود 
واحد مســکونی در کشور ایجاد شده است 
کــه این عرضــه و تقاضا را به هــم زده و 
موجب افزایش قیمت مســکن شده است.

بدری گفت: در دو سال اخیر دولت ساخت 
۴۰۰ هزار واحد مسکونی را آغاز کرده است 
اما این تعداد واحد مسکونی با کمبودی که 
در بخش مســکن ایجاد شده است فاصله 
بسیار زیادی دارد.وی افزود: دولت نسبت 
به قوانین ساخت مسکن کوتاهی کرده است 
و اکنون در شهرهای کم برخوردار نیز با ۳۰۰ 
- ۴۰۰ میلیون تومان به سختی مسکن برای 
خرید یافت می شود.سخنگوی کمیسیون 
عمــران مجلس گفت: حوزه مســکن ۲۵ 
درصد اقتصاد کشــور را مدیریت می کند و 
۱۸۰ نوع شــغل با بازار مسکن ارتباط دارد 
اما بســته اقتصادی مشــخصی در دولت 

برای مســکن وجود ندارد. بــدری با بیان 
اینکه حوزه مســکن امن ترین بازار سرمایه 
گذاری در کشــور است افزود: اکنون حوزه 
مسکن شــرایط خوبی ندارد و آمار اجاره 
مســکن از ۲۸ درصد بــه حدود ۴۰ درصد 
رســیده اســت. وی گفت: با توجه به سو 
مدیریت در دولت؛ همکاری بین بخشــی 
برای ایجاد مسکن در کشور ضعیف است.

بــدری افزود: تقاضا برای مســکن وجود 
دارد اما به دلیل ســو مدیریت نمی توانیم به 
متقاضیان مسکن بدهیم.وی گفت: از دلایل 
سو مدیریت مسئولان در حوزه مسکن این 
است که آنها مستأجر نیستند و فرزندانشان 
پیش از ازدواج خانه دارند در حالی که باید 
درد مردم را حس کنند.سخنگوی کمیسیون 
عمران مجلس افزود: در طرح ملی مسکن 
جایگاه کارگران، بیکاران و … مشــخص 
نیست.فرید قدیری کارشناس بازار مسکن 
نیز در این برنامه گفت: مشکلات جانمایی 
طرح مسکن مهر همچنان در طرح اقدام ملی 
مسکن ادامه دارد و با همان منابع محدود در 
همان شهرهای جدید طرح اقدام ملی مسکن 
انجام می شود.وی افزود: در چهار سال اخیر 

پرش های مکرر در سیاست های دولت در 
حوزه مسکن داشته ایم.

قدیری گفــت: دولت آقای روحانی 
ابتدا که روی کار آمد طرح مســکن مهر را 
کنار گذاشت و فقط ساخت و ساز در بافت 
فرســوده را در برنامه ها قرار داد و با اعتباری 
که برای این طرح گذاشته شد باید سالی ۳۰۰ 
هزار واحد مسکونی در بافت های فرسوده 
ســاخته می شد اما از ســال ۹۲ تا ۹۵، ۱۶۶ 
هزار و از ســال ۹۶ تا ۹۸ - ۱۳۷ هزار واحد 
مسکونی در این بافت ساخت شد که کمتر 
از ۲۰ درصد آنچه بود که باید ساخته می شد.

وی افزود: طرح ســاخت و ســاز در 
بافت های فرسوده در سکوت کنار گذاشته 
شــد و طرح اقدام ملی مطرح شــد که البته 
بخشــی از آن باید در بافت های فرســوده 
باشد.کارشــناس بازار مســکن گفت: بر 
اســاس سرشماری ســال ۹۵ - ۲۸ میلیون 
واحد مســکونی و ۲۴ میلیــون خانوار در 
کشور وجود دارد اما دو میلیون خانه خالی 
داریــم و دو میلیون خانــه دوم وجود دارد. 
قدیری افزود: هیچ دســتگاهی هیچ کاری 
برای اجرای قانون اخذ مالیات از خانه های 

خالی در ســال های اخیر انجام نداده است.
وی گفــت: خانه اولی هایی که به امید خانه 
دار شــدن برای دریافت تسهیلات در بانک 
ســرمایه گذاری کردند، گروه های اصلی 
بازنده بازار مســکن و سیاست گذاران این 
عرصه هســتند زیرا تســهیلات این طرح، 
امکان خرید خانه را برای آنها فراهم نمی کند.

قدیری افزود: در ســال ۹۸ با توجه به 
سپرده گذاری ها باید دستکم ۱۰۰ هزار خانه 
اولی صاحب خانه می شــدند اما ۴۲ هزار 
خانواده خانه خریدند و مشــخص شد ۶۰ 
هزار خانواده نتوانسته اند با تسهیلات بانکی 
خانه بخرند.حسام عقبایی نایب رئیس اول 
اتحادیه صنف مشــاوران املاک نیز در این 
برنامه گفت: معاملات مسکن به یک سوم 
آمار ســال گذشته نیز نرسیده است اما پیش 

بینی می کنیم روند آن افزایشی باشد.
وی افزود: دولت یازدهم و دوازدهم 
به جای حل مســأله بیشتر به گفتار درمانی 
می پردازد. عقبایی گفت: قیمت مسکن در 
شهرهای بزرگ به تورم ۲/۳۰ درصد نزدیک 
شده اما در شهرهای کوچک پایین تر از این 

عدد است.

معاون وزیر مسکن:

سالانه ۶۰۰ هزار مسکن کسری داریم، پیشرفت ٣۵ درصدی طرح ملی مسکن

چهارشنبه 17 اردیبهشت 1399 ،12 رمضان 1441 ،6 می 2020، شماره 3485


